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Tisztelt Akadémikustársaim! 

Tisztelt Közgyűlési Képviselők! 

 

Hároméves mandátumom végén engedjék meg, hogy ne csupán az 

elnöki ciklust lezáró 2022-es év munkájáról, hanem egy kicsit távolabbra 

visszatekintve az elmúlt időszak eredményeiről és az Akadémia sorsát 

meghatározó legfontosabb folyamatokról is beszámoljak. Ezt különösen 

indokoltnak tartom, hiszen holnap az Akadémia vezetősége és elnökként 

én magam is ismét megméretjük magunkat a tisztújításon. A választás 

az elnökjelölti koncepcióm mellett a most záruló első ciklus vezetői 

teljesítményének mércéje is lesz. 

Nem voltunk könnyű helyzetben a vezetőváltás idején. Az Akadémia egy 

méltatlan folyamat után elvesztette kutatóhálózatát, vele 3000 kutatóját 

és költségvetési támogatásának jelentős részét is. Frissen megválasztott 

elnökként nem lehetett más a célom, mint hogy a 2019-es rendkívüli 

közgyűlésünkön megújított akadémiai küldetésre építve új stratégiával, új 

eszközökkel próbáljam meg visszafordítani az Akadémia térvesztésének 

folyamatát, növeljem aktivitását, befolyását. Azt gondolom, hogy jó úton 

járunk. Még ha egyelőre nem sikerült is feloldani azt az elemi 

ellentmondást, amelyet kutatási tevékenységünk elvesztése és a 

kutatóhálózati ingatlanok megtartott, de kiüresített tulajdonjoga okoz, az 

Akadémia mára cselekvőképességében megerősödve, közéleti 

befolyását megőrizve, sőt több területen érdemben növelve tudja 

képviselni a magyar tudományosság és ezzel összefüggésben a saját 

érdekeit is. 

Ehhez mindenekelőtt szükség volt az intézmény megőrzött méltóságára, 

arra a biztos morális tőkére, amelyet kiváló elődeim munkája és 

kitartása, valamint tagságunk egyedülálló és kétségbevonhatatlan 

szellemi ereje mindvégig jelentett. És szükség volt arra is, hogy 

újraértelmezve kapcsolatainkat a kormányzattal, a tudomány mint 

nemzeti ügy mentén rendezzük együttműködésünket, és megszerezzük 

a támogatást az Akadémia megváltozott szerepéhez illeszkedő 

programjainak elindításához. Ennek köszönhető, hogy sikerült 

költségvetési támogatásunkat 7,3, sőt a Lendület Program visszaszerzett 
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költségvetésével együtt összesen 10,7 milliárd forinttal megnövelni, azaz 

2022-re gyakorlatilag megkétszerezni. Ez a növekmény tette lehetővé, 

hogy emeljük a Lendület-pályázat és a Bolyai-ösztöndíj összegét, és 

növeljük a már hosszabb ideje jól működő programjaink, így például a 

Közoktatás-fejlesztési Kutatási Program, a könyv- és folyóirat-támogatás 

vagy a határon túli ösztöndíjak költségvetését. De még lényegesebb, 

hogy új programok indításával erősíthettük az Akadémiát. A 2021-es 

költségvetési tárgyalások során nem is sejthettük, hogy a 

többletforrásokra ahhoz is szükségünk lesz majd, hogy a példátlan 

energiaár-növekedés, a magas infláció és a kormányzati elvonások 

okozta 2022-es pénzügyi nehézségeket az Akadémia más 

intézményekhez képest kevésbé fájdalmas áldozatokkal vészelje át. 

Az elmúlt három év során mindvégig az volt a célom, hogy 

köztestületünk 18 ezer fős tagságát és az őket reprezentáló tudományos 

osztályokat és bizottságaikat aktivizáljam, jobban láthatóvá, a 

társadalom és a kormányzat számára is megközelíthetővé, elérhetővé 

tegyem. És persze az, hogy a köztestületünkhöz csatlakozott fiatal 

kutatók számára is minél többet ajánljak, feladatokból és lehetőségekből 

egyaránt. Valamit, ami túlmutat azon, hogy az Akadémiával vállalt 

közösség csupán az érvényesülés egyik eszköze legyen a szűkebb 

tudományterületükön. Abban a reményben nyitottuk tágra az Akadémia 

kapuit új tagjaink előtt, és próbáltuk a teljes köztestületet mobilizálni, 

hogy valamennyien részt kívánnak vállalni az Akadémia nemzetet 

szolgáló küldetésében, a tudomány és a tudományos gondolkodás 

népszerűsítésében, a hazai és nemzetközi tudománypolitika 

alakításában vagy egy-egy kormányzati terület szakmai döntéshozatalát 

megalapozó tudományos háttértanulmány elkészítésében. Nem 

állíthatom, hogy a célt maradéktalanul teljesítettük – hiszen akkor mihez 

is kérném támogatásukat a holnapi választás alkalmával –, de abban 

biztos vagyok, hogy vezetőtársaimmal jó irányban haladunk: 

kezdeményezőkészségünket, lendületünket megtartva több 

kulcsfontosságú területen jelentős eredményeket értünk el. Ezeket 

szeretném röviden számba venni. 

Hagyományos, törvény által rögzített akadémiai feladatunk a 

tudományminősítési rendszer működtetése, amit az egyéni 
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teljesítmény esetében az MTA doktora cím, majd az 

akadémikusválasztás is jelent. A PhD-fokozat megszerzését követően 

nincs az akadémiai minősítésnek valódi alternatívája a hazai 

tudományos rendszerben. Olyan biztos kiválósági mérce, amely 

szerepének erősítésére továbbra is szükség van a tudományértékelés 

változatos világában. 

Hasonlóképp egyedülálló minősítési rendszert sikerült létrehoznunk, és 

2022-ben bevezetnünk az intézményi kiválóság terén is. Az MTA Kiváló 

Kutatóhely minősítés új fejezetet nyitott az Akadémia 

tudományértékelési portfóliójában. Meggyőződésem, hogy a rendszer – 

amely idén már a vállalati keretben működő kutatóhelyekre is 

kiterjeszthető lesz – rövidesen ugyanolyan stabil viszonyítási ponttá válik 

majd a kutatási rendszerünkben, mint az MTA doktora cím. Ezt 

erősítendő azért dolgozunk, hogy a minősítés a jövőben a 

kutatásfinanszírozás terén is kamatoztatható legyen, ne csak az 

akadémiai, de az egyetemi és állami pályázatok esetében is. 

A Doktori Tanács és a Kutatóhelyeket Minősítő Tanács (KMT) elnöke is 

hamarosan külön beszámolnak a Közgyűlésnek, így semmiképpen sem 

venném el a kenyerüket, de szeretnék itt is köszönetet mondani kiváló 

munkájukért: Benkő Elek professzor úrnak, aki mandátuma lejártával 

hamarosan átadja helyét a Doktori Tanács élén, és Hunyady László 

professzor úrnak, akire a KMT elnökeként a jövőben is számítunk. 

Az elmúlt év egyik látványos eredménye, hogy az Akadémia a mintegy 7 

milliárd forintnyi, pályázati úton elosztott kutatási támogatásával a 

tudományfinanszírozás terén a Nemzeti Kutatási Fejlesztési és 

Innovációs Hivatal után a második legfontosabb hazai szereplővé vált. 

Szeretnék emlékeztetni arra, hogy ez a szám a 2020-as, 2021-es 

költségvetésünkben, a Lendület- és posztdoktori pályázatoknak az ELKH 

költségvetésébe utalása után mindössze 0,5 milliárd forint volt. A 

kiválósági alapkutatási pályázatainkról, így a Bolyai-ösztöndíjról, a 

Lendület Programról vagy az új, nagy kockázatú kutatási pályázatról 

főtitkár úr számolt be írásban részletesen. Főtitkár úr a 

Tudományértékelési Elnöki Bizottságunk elnökeként pályázati portfóliónk 

jelentős részét is felügyeli, és a bizottság révén gondoskodik 

pályázataink egységes rendszerben való kezeléséről. Szintén ő lesz az, 



 

 4 

aki hamarosan részletesen bemutatja, hogy a Kormány támogatása 

esetén hogyan szeretnénk továbblépni a hazai kiválósági pályázatok 

egységes, akadémiai ernyő alatt működő értékelése és finanszírozása 

terén. 

Én az akadémiai kutatásfinanszírozás másik, tematikus alapon működő 

pillérére, az alapos előkészítés után 2022-ben indult nemzeti 

programokra hívnám fel a Közgyűlés tisztelt tagjainak a figyelmét. 

Szimbolikus jelentőségű eredmény, hogy három nagy nemzeti kutatási 

programunk indulhatott el: a Tudomány a Magyar Nyelvért Nemzeti 

Program, a Fenntartható Fejlődés és Technológiák Nemzeti Program és 

a Nemzeti Agykutatási Program 3.0. Ezek a programok a magyar 

társadalom, gazdaság és kultúra számára nemzetstratégiai jelentőségű 

tématerületeken működnek, és kiemelkedő hazai tudományos munkával 

szolgálják jelenünket és jövőnket. A teljes támogatásuk 8,6 milliárd forint 

lesz. A programok szervesen kapcsolódnak az akadémiai küldetéshez, 

az előzményekhez és testületeink tevékenységéhez. A nemzeti 

programok előkészítői figyelembe vették a tématerületen működő 

akadémiai, illetve akadémiai részvételű programok (pl. Nemzeti 

Víztudományi Program, Nemzeti Agykutatási Program), a korábbi MTA- 

és MTA-támogatott kutatóhelyek, akadémiai testületek (Magyar Nyelv a 

Tudományban Elnöki Bizottság, Fenntartható Fejlődés Elnöki Bizottság, 

Elnöki Bizottság az Egészségért), az érintett tudományos osztályok és 

bizottságok tapasztalatait, eredményeit. Ahogy az előkészítés és 

elindítás során, úgy a működés folyamán is elengedhetetlen a 

Közgyűlés, az Elnökség, a Felügyelő Testület támogatása, valamint a 

Nemzeti Programok Elnöki Bizottsága és az egyes programok 

tanácsainak intenzív munkája. 

Hadd szóljak azoknak a stratégiai programoknak a továbbfejlesztéséről 

is, amelyeket elődeim indítottak. Lovász László elnök a közoktatásunk 

helyzetének javítása érdekében tett egyik fontos akadémiai 

kezdeményezése volt a 2016-ban először meghirdetett 

oktatásmódszertani kutatási program. A kezdeményezés immár Csapó 

Benő professzor programtanácsi elnöksége mellett Közoktatás-

fejlesztési Kutatási Program néven 100 millió forinttal megemelt 

költségvetéssel működik tovább. A programban jelenleg aktív 27 
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kutatócsoport munkáját nemcsak az akadémiai finanszírozás segíti, 

hanem azok a hiánypótló szakmai műhelytalálkozók és workshopok is, 

amelyeken a kutatópedagógusok tapasztalatcseréje mellett alkalom 

nyílik az új elvárásként megfogalmazott, a nemzetközi folyóiratokban 

publikálandó eredmények megosztására is. 

Józsa János professzor irányításával 2022-ben is tovább működött a 

Nemzeti Víztudományi Program, amely számos publikáció és a 

Balaton Fejlesztési Tanács regionális fejlesztési tervének 

véleményezése mellett a tudatos és fenntartható vízhasználatról 

szervezett konferenciát, és az Academia Europaea Budapest Hubbal 

közös filmklubbal is hozzájárult a víztudományi kutatások 

eredményeinek megismertetéséhez. 

Aktív évet zárt a Török Ádám volt főtitkárunk által vezetett 

Világgazdasági Tudományos Tanács (VTT), amely akadémiai, 

egyetemi, vállalati és kormányzati szervek szakértőit tömöríti egybe. Az 

elmúlt évben a nemzetközi fejlesztési szervezetek, projektek hatását 

vizsgálták az afrikai migrációra, bemutatták a nemzetközi szankciók okait 

és következményeit több évtizedre visszatekintve, valamint Közép- és 

Kelet-Európa átalakuló geoökonómiai, geopolitikai viszonyait és változó 

gazdaságszerkezetét. Megállapításaikat kötetbe szerkesztve, Trendek 

és töréspontok IV. címmel 2023 márciusában adta közre az Akadémiai 

Kiadó. 

Elnöki bizottságaink is mozgalmas 3 évet tudhatnak maguk mögött. Az 

akadémiai költségvetés bővülése elnöki bizottságaink szakmai 

munkájához is nagyobb mozgásteret teremtett, hiszen a működésüket 

igény szerint saját pénzügyi kerettel is tudtuk támogatni. 

Ennek is köszönhető, hogy a Bollobás Enikő professzor asszony vezette 

Nők a Tudományos Életpályán Elnöki Bizottság elindíthatta a 

nagyszabású, 68 ívesre tervezett, Nők a tudomány fellegvárában – 

Kutatói életutak a Magyar Tudományos Akadémián 1951–2021 című 

kötet munkálatait, amely 180 elhunyt női tudós kiemelkedő pályaképét és 

a női kutatói karrier sajátos aspektusait mutatja be. Angol nyelven 

Pioneer Hungarian Women in Science and Education címmel jelent meg 

kötetük az 1945 előtt született kiemelkedő magyar tudósnőkről. A 
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tudományos előadások, kerekasztal-beszélgetések, pályaorientációs 

napok szervezése mellett tanulmányírási pályázatot is indítottak, amely 

feladatokban a Fiatal Kutatók Akadémiájára, a Nők a Tudományban 

Egyesületre vagy éppen a Semmelweis Egyetemre is támaszkodhattak. 

A nők karrierlehetőségeinek javítása továbbra is Akadémiánk kiemelt 

feladata. Nagy sikerrel fut a kisgyermeket nevelő kutatókat – nemcsak a 

nőket, de leginkább őket – támogató pályázatunk, amelynek egyik 

célkitűzése a női MTA-doktorok számának növelése. A 2019-es, kísérleti 

jelleggel bevezetett akadémikusválasztási irányelvek továbbvitelének is 

köszönhető, hogy Közgyűlésünk tavaly 8 újabb női levelező tagot 

választott. Bízom benne, hogy ezek az intézkedések, illetve a Nők a 

Tudományos Életpályán Elnöki Bizottság elkötelezett munkája hosszú 

távon is érzékelhető javulást hoz majd a női kutatók számának 

növekedésében a tudományos életpálya legmagasabb szintjein is. 

A Kosztolányi György alelnök által vezetett Elnöki Bizottság az 

Egészségért (EBE) 2022-ben is azon fáradozott, hogy elemzéseivel 

segítse az egészségügy komplex rendszerének alakítását. Márciusban 

„Az egészségügy rendszerbe foglalásának szükségességéről” címmel 

jelentettek meg állásfoglalást. Az EBE aktív szerepet vállalt a nemzetközi 

együttműködésekben, részt vett a SAPEA (Science Advice for Policy by 

European Academies) és a FEAM (Federation of European Academies 

of Medicine) által kiadott, a rákszűrés fontosságát hangsúlyozó jelentés 

hazai ismertetésében is. 

Erdei Anna főtitkárhelyettes, majd 2022 tavaszától Csapó Benő 

professzor irányításával működik a Közoktatási Elnöki Bizottságunk 

(KEB). Munkájuk tudományos és közéleti jelentőségének illusztrálására 

hadd emlékeztessek a magyar oktatás helyzetéről és a pedagógusok 

anyagi megbecsüléséről szóló, 2022 őszén kiadott jelentésükre és az azt 

követő elnökségi állásfoglalásra. 

„A nemzetközi tudásszintmérések szerint a magyar diákok eredményei 

hosszabb távon jelentősen romlanak, növekszik a gyengén teljesítők 

aránya, nem csökken az iskolát korán, végzettség nélkül elhagyók 

száma. Diákjaink problémamegoldó képességének szintje már a fejletlen 

országokéhoz közelít, az iskolai teljesítmények családi háttér általi 
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meghatározottsága tekintetében pedig a világ legproblematikusabb 

országai közé tartozunk. Tudományos elemzések egybehangzó 

eredményei szerint a közoktatás eredményességének legfőbb 

meghatározó tényezője a pedagógus, és amint azt számos tény mutatja, 

a magyarországi pedagógusok helyzete különösképpen nehéz.” 

A magyar közoktatásban tapasztalható kedvezőtlen folyamatokra az 

Akadémia hosszú évek óta sorozatosan hívja fel a döntéshozók 

figyelmét. Elméleti pedagógiai és a gyakorlatban alkalmazható 

módszertani anyagokkal, kiemelten a digitális oktatásban hasznosítható 

ismeretekkel segítette a tanárokat és az oktatásirányításban dolgozó 

szakembereket. A KEB által 2022. november 25-én a Magyar Tudomány 

Ünnepén szervezett szimpózium a matematika, a természettudomány és 

az idegen nyelvek tanításával, továbbá az oktatás digitalizációjával 

kapcsolatos elemzéseket mutatta be. 

A magyar közoktatás helyzete iránt érzett aggodalmunk sajnos nem 

csökkent tavaly ősz óta. Továbbra is aktuálisnak tartom Elnökségünk 

2022. decemberi állásfoglalását, amelyben – több ma is érvényes 

megállapítás mellett – az MTA „felajánlja tagjai és testületei, 

kiváltképpen a Pedagógiai Tudományos Bizottság és a Közoktatási 

Elnöki Bizottság tudását és tapasztalatait, hogy segítse egy 

tudományosan megalapozott, korszerű közoktatás feltételeinek 

kialakítását”. 

A tudományterületek igen széles szakértői körét igényli a Fenntartható 

Fejlődés Elnöki Bizottságunk működése, amelyet Szathmáry Eörs 

akadémikus vezet. A 8 munkacsoportban dolgozó bizottság tavaly a 

hazai erdők helyzetéről adott ki állásfoglalást, és levélben fejezte ki 

aggodalmát azzal a törvénymódosítással kapcsolatban, amely lehetővé 

teszi a természetvédelmi céllal védetté nyilvánított állami területek 

profitorientált állami erdőgazdaságok kezébe adását. Foglalkozott 

továbbá a Tisza erdélyi mellékfolyóinak szennyezettségével, jogi 

összefoglalót tett közzé a Natura 2000 területeket érintő beruházások 

kapcsán, valamint állásfoglalást készít elő Magyarország energetikai 

jövőképével kapcsolatban, szorgalmazva az energiatermelésben a 

megújuló energia részarányának növelését és az energiahatékonyság 

javítására irányuló programok elindítását. 
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A magyar tudományos nyelv szerepének megőrzése a tudományos 

diskurzusban és a felsőoktatásban az Akadémia egyik kiemelt, 

történelmi hagyományokon nyugvó küldetése. Ennek teljesítéséhez nyújt 

biztos támogatást az É. Kiss Katalin professzor asszony irányításával 

dolgozó Magyar Nyelv a Tudományban Elnöki Bizottságunk, amely 

az elmúlt évben a túlnyomórészt angol nyelvű nemzetközi egyetemi 

képzések térnyerése kapcsán egy hatástanulmányokon alapuló nemzeti 

felsőoktatási stratégia szükségességére hívta fel a figyelmet. Javaslatuk 

alkalmas lehet arra, hogy a felsőoktatásban a magyar tudományos 

nyelvhasználat szerepének megőrzése érdekében összehangolja és 

ösztöndíjrendszeren keresztül érvényesítse a társadalom, az egyetemek 

és a hallgatók eltérő szempontjait. A bizottság foglalkozott a magyar 

nyelvű tudományos folyóiratok presztízsét növelő lehetséges 

intézkedésekkel és a folyóiratoknak az MTMT-ben használt és a 

habitusvizsgálatokban szerepet játszó kategorizálásával is. A Doktori 

Tanáccsal való együttműködésük és a magyar tudományos 

nyelvhasználat előmozdításának fontos eredménye, hogy a Magyar 

Tudomány tavaly óta évi különszámban adja közre az MTA-doktori 

értekezések magyar nyelvű összefoglalóját, és bemutatja a friss 

doktorokat. E helyütt hadd köszönjem meg a Magyar Tudomány folyóirat 

partnerségét ebben a fontos ügyben és külön Falus András akadémikus 

odaadó és hosszú évek óta kivételesen sikeres munkáját a folyóirat 

főszerkesztőjeként. 

Kocsis Károly akadémikus vezetésével továbbra is eredményesen 

működik az 1996-ban felállított Magyar Tudományosság Külföldön 

Elnöki Bizottság, amely a határon túli szervezeteinkkel 

együttműködésben támogatja a jelenleg 1858 fős (köztük 188 

akadémikus) külső tagságunkkal kapcsolatos akadémiai programok 

indítását, szervezését. Az MTA életében részt vállaló külső tagjainknak 

külön köszönöm az elkötelezettséget a magyar tudományosság és az 

Akadémia iránt. 

A határon túli tudományos munka támogatását szolgálja a Domus 

pályázati rendszerünk, amely 2022-ben a „Domus 25” 

konferenciasorozattal ünnepelte alapításának negyedszázados 

évfordulóját. A rendszer tavaly egy újabb pályázati kategóriával, az 1–4 
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hónapos időtartamra szóló alkotói pályázattal is gazdagodott. Így 2022-

ben az Akadémia 136 millió forintos határon túli pályázati keretéből 176 

kutató, valamint 22 kutatócsoport nyert Domus ösztöndíjat, és 30 

tudományos műhely kapott támogatást működésre vagy kiadvány 

megjelentetésére. 

Külső tagjaink feladataival, jogaival és az Akadémia munkájában való 

részvételével kapcsolatban 2021-ben és 2022-ben is több javaslatot, 

kérdést kaptunk külső és hazai tagjainktól. A felvetett javaslatok 

áttekintésére állítottam fel a Külső Tagok Jogainak Kiterjesztésével 

Foglalkozó ad hoc Elnöki Bizottságot, amely 2022 februárjában 4 

témában, a tagjelölés, az osztályok és a Közgyűlés munkájában való 

részvétel és képviselet kérdéseiben fogalmazott meg ajánlásokat. 

Ezeket a tudományos osztályok is tárgyalták a közelmúltban. A 

Kosztolányi György alelnök vezetésével végzett körültekintő munkát 

ezúton is megköszönve következő lépésként a megvalósítható 

javaslatokat a Külső Tagok Fóruma vitatja meg a holnapi napon, és ezt 

követően dönthetünk majd a szükséges szabálymódosításokról. 

Székházunk heteken belül megkezdődő felújításáról főtitkár úr, úgy is, 

mint a Székház Rekonstrukciós Elnöki Bizottságunk elnöke, írásos 

beszámolójában részletes tájékoztatást adott. Én csupán annyit 

szeretnék ezzel kapcsolatban elmondani, hogy a most induló első 

szakasz a halaszthatatlan feladatokat, tehát a tető felújítását, a harmadik 

emeleti kiállítóterek újranyitását és bővítését, a Díszterem gépészetének 

felújítását és ezekkel párhuzamosan a nyílászárók folyamatos cseréjét 

jelenti. Az első szakasz és az ennél sokkal nagyobb volumenű, a 

vízszigetelést, valamint a Székház és a Könyvtár összekötését is 

tartalmazó második fázis építészeti terveit az Akadémia saját forrásai 

terhére készíttette el. 

A most induló első fázis 10 milliárd forintos teljes költségét korábbi, 

ingatlaneladásból származó bevételeinkből meg tudjuk előlegezni, a 

Kormánnyal pedig folyamatosan tárgyalunk annak költségvetési 

támogatásáról. Ha mégsem járunk sikerrel, akkor sem tehetjük meg, 

hogy a felújítás első szakaszát tovább halogatjuk. Igyekszünk az épület 

munkálatokban nem érintett részeit folyamatosan működésben tartani, 
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de a következő másfél évben el kell fogadnunk, hogy az Akadémia 

Székházban zajló élete nem lesz zavartalan. 

Azért is tettünk újra és újra erőfeszítéseket a Székházunk felújítása 

érdekében, mert meggyőződésünk, hogy – túl az immár elodázhatatlan 

műszaki rekonstrukció szükségességén – csak egy legalább részben 

felújított akadémiai épület lehet méltó környezet az Akadémia és 

Könyvtára 200 éves évfordulójának megünneplésére.  

Az évforduló programjait, a készülő kiadványokat Az Akadémia és 

Könyvtára 200 éves Évfordulóját Előkészítő Elnökségi Bizottság 

koordinálja. A bizottság felkért elnökének, Frank Tibor akadémikusnak 

2022. szeptemberi tragikus halála után Lővei Pál művészettörténész 

levelező tagunk vette át a bizottság vezetését, és adott új lendületet az 

előkészületeknek. Az első ünnepi kiadványok már idén megjelennek, az 

évforduló osztályokra háruló feladatairól, a 200 éves évforduló kiemelt 

művészeti programjairól Lővei Pál professzor hamarosan az 

osztályüléseken is beszámol majd. Az ünnepléssel továbbra is az a 

célunk, hogy a tudományt tegyük nemzeti ünneppé: nemcsak a múltbeli, 

hanem az élő Akadémiának, a jelen és a jövő magyar tudományának 

legfontosabb kérdéseit vegyük sorra és a lehető legszélesebb körben 

mutassuk be. A bicentenáriumra készülődés fontos eseménye volt a 

főtitkár úr által irányított Széchenyi téri szoborpályázatunk és a 

beérkezett pályaművekből a Művészeti Gyűjtemény által szervezett 

izgalmas kiállítás is. Azt reméljük, hogy a Széchenyi tér felújítása még 

mindig összeérhet a Székház felújításával, és így 2025-re a tudomány 

tere nemcsak átvitt értelemben veheti körbe az Akadémiát. 

Bár az MTA Könyvtár és Információs Központ 2022. évi beszámolóját 

és 2023-as terveit az MTA Vezetői Kollégiumának Könyvtári Bizottsága 

hivatott elfogadni, a Közgyűlés nyilvánossága előtt is szeretném kifejezni 

elismerésemet és köszönetemet az MTA Könyvtár és Információs 

Központ és a Könyvtárat vezető Monok István főigazgató munkájáért. A 

Könyvtár által koordinált és a hazai, sőt határon túli folyóirat-

előfizetéseket is tartalmazó 7 milliárdos Elektronikus 

Információszolgáltatás Nemzeti Programot, az MTMT-t vagy a REÁL 

központi repozitóriumot mindannyian jól ismerik. Ezeknek a fenntartása, 

működtetése az Akadémia legfontosabb feladatai közé tartozik, és a 
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költségvetésükkel kapcsolatos sajnálatos bizonytalanság miatt – amiről 

főtitkár úr számol majd be a későbbiekben – komoly elkötelezettséget 

kíván nemcsak a Könyvtár, de az azt fenntartó Akadémia részéről is. 

Az országos szolgáltatások mellett a Könyvtár 2022-ben is folytatta 

kiadói tevékenységét, a 2022-es MTÜ keretében Focus on Open 

Science címmel szervezett nemzetközi konferenciát, és Ligeti Lajos 

születésének 120. évfordulója alkalmából az MTA Székházban rendezett 

népszerű kiállítást. A könyvtári gyűjtemény bővítése, a muzeális értékű 

dokumentumok, könyvek, levéltári és egyéb iratanyagok digitalizálása és 

elektronikus elérhetőségének biztosítása jól haladt 2022-ben is.  

Szeretném megköszönni az osztályelnöki tevékenységüket most 

befejező tudóstársaknak az osztályaikhoz tartozó tudományos közéleti 

feladatok ellátásában, az Elnökség tagjaként az Akadémia vezetésében 

végzett munkáját és elnöki programom megvalósításának támogatását. 

Ez a vezetői közösség mind szellemében, mind aktivitásában, 

egyénenként és együttesen is példaként állítható az őket tisztükben 

követők elé. 

Tudományos osztályaink sokrétű tevékenységéből kiemelem a doktori 

követelményrendszer megújítását, részvételüket az Akadémia 

tudományos tanácsadási tevékenységében, valamint a tudomány 

népszerűsítésében és az áltudományok elleni fellépésben, amit nem 

utolsósorban a Magyar Tudomány Ünnepe keretében végeztek. A Nyelv- 

és Irodalomtudományok Osztálya gazdag programjából kiemelendő 

tagjainak részvétele a Tudomány a Magyar Nyelvért Nemzeti Program 

négy nyelvészeti témájú alprogramjában. A Filozófiai és 

Történettudományok Osztálya esetében a tudományos szférán messze 

túlmutató jelentőségű volt az „Aranybulla 800” és „A magyar kisebbségek 

100 éve” című konferenciájuk és szerepvállalásuk a Magyar Nemzeti 

Múzeummal közösen gondozott, Az Árpádok országa kötet 

megvalósításában. A Matematikai Tudományok Osztálya esetében a 

„Nagy hálózatok és mesterséges intelligencia” című előadás-sorozat és 

a Rényi Alfréd születésének 100. évfordulójáról szóló megemlékezés 

emelendő ki. Az Agrártudományok Osztálya bázisán, a hazai 

agrárkutatás történetének egyik legjelentősebb összefogásával jött létre 

az agrár-biotechnológiai nemzeti laboratórium. Az Orvosi Tudományok 
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Osztálya esetében kiemelendő „A tudományos ismereteket gazdagító 

tudományos, kutatási és innovációs tevékenységek az orvos- és 

egészségtudományok területén és értékelésük a Magyar Tudományos 

Akadémia Orvosi Tudományok Osztályán” című állásfoglalás és a 

Mozgásszervi és Sporttudományi Osztályközi Állandó Bizottság 

megalakulása. Az Akadémia fontos törekvése, hogy érdemben járuljon 

hozzá az ország energiapolitikai stratégiájának tudományos 

megalapozásához. Ez számos diszciplínát értintő, sokrétű feladat, 

amelynek bázisát a Műszaki Tudományok Osztálya és tudományos 

bizottságai adják. A Kémiai Tudományok Osztálya különösen aktív és 

példamutató a tudománykommunikációban, aminek jó példája a „Hónap 

publikációja” című sorozatuk és a „Christmas Lecture” előadások is. A 

Biológiai Tudományok Osztálya az élő környezet védelme és fenntartása 

érdekében lépett fel ismételten, és fontos üléseket szerveztek 

neurobiológiai, bionikai témákban. A Gazdaság- és Jogtudományok 

Osztálya kiemelt figyelmet szentelt az ukrajnai háborúnak, valamint a 

nemzetközi rendszerben és gazdaságban megfigyelhető 

trendfordulóknak. A Földtudományok Osztálya különösen gazdag és 

aktív kapcsolatot ápol a földtudományi tudományos egyesületekkel, 

társaságokkal. A Fizikai Tudományok Osztálya folyamatosan 

monitorozza és értékeli a fizika területén működő nagy projektek, így a 

nemzeti laboratóriumok működését.  

Küldetésünkből következik, de elnöki programomban is kiemelt szerepet 

kapott a tudományos tanácsadási tevékenység, aminek 

továbbfejlesztésében, intézményesítésében nagyot léptünk előre. Az 

Akadémia elnökének fontos feladata, hogy személyes kapcsolatot 

alakítson ki a közéleti személyiségekkel, az állam, az Országgyűlés, a 

kormányzat, a közhivatalok vezetőivel. Ez nemcsak diplomáciai 

tevékenység, hanem azoknak a csatornáknak a biztosítása is, 

amelyeken keresztül az Akadémia testületeinek, osztályainak, elnöki és 

tudományos bizottságainak, szakértőinek a tudása közhasznúvá tehető. 

Bár ez a tevékenység a korábbi időszakokban is folyt, az utóbbi három 

évben különösen sokrétűvé vált. Hatása nehezen mérhető, de annyi 

bizonyos, hogy Akadémiánk mind saját kezdeményezésre, mind külső, 

így kormányzati megkeresésre nagyon aktív a tanácsadásban. A 
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módszertanunk is sokat fejlődött. A szervezeti hátteret Köztestületi 

Igazgatóságunk biztosítja Oberfrank Ferenc vezetésével, aki sokéves 

diplomáciai és kormányzati tapasztalatával kulcsszereplője a 

kapcsolattartásnak. A figyelem puszta felkeltése helyett a döntéshozók 

és a kormányzati műhelyek objektív és hatékony tájékoztatására, a velük 

való konzultálásra összpontosítunk. Törekszünk elkerülni a formális, a 

döntések puszta legitimálására vagy a tiltakozásra korlátozódó 

szerepvállalást. Ugyanakkor számolni kell azzal, hogy a tudományos 

szempontok képviselete, a döntések tudományos megalapozására való 

törekvés nem garantálja a tudományos álláspont meghatározóvá válását 

a politikai döntésekben. Ennek számonkérése nem feladatunk, az 

azonban igen, hogy a tudomány minden eszközét felhasználva szakmai 

érvekkel alátámasztott, hiteles információhoz juttassuk a döntéshozókat. 

Továbbra is fontos a szerepe az osztály- és bizottsági szintű tanácsadási 

és véleményezési tevékenységnek. Idesorolhatók a II. Osztály 

önkormányzatok és egyesületek megkeresése alapján tett 

állásfoglalásai, ajánlásai közterület-elnevezési és névhasználati 

kérelmeik ügyében. Különösen aktív e területen az Agrártudományok 

Osztálya, amely intenzív kapcsolatot tart a szakhatóságokkal a 

mikotoxinok, a földminősítés, az aszály, az öntözés- és vízgazdálkodás, 

valamint az élelmiszer-biztonság témakörében. Az Orvostudományok 

Osztálya a Covid-pandémia idején különösen sok ilyen természetű 

tevékenységet végzett. Jelentős segítség a szakmapolitika számára A 

hazai orvosi szakmák helyzete és perspektívái a 21. század elején című 

két kötetük is. A Műszaki Tudományok Osztálya, a Víztudományi 

Programmal és a Fenntartható Fejlődés Elnöki Bizottsággal együtt 

rendszeresen végzi természetes folyóvizeink, tavaink fejlesztési 

programjainak értékelését. Fontos törekvésünk, hogy érdemben járuljunk 

hozzá az ország energiapolitikai stratégiájának tudományos 

megalapozásához. Ez számos diszciplínát érintő, sokrétű feladat, 

amelynek bázisát a Műszaki Tudományok Osztálya és tudományos 

bizottságai adják. A Kémiai Tudományok Osztálya és a Fizikai 

Tudományok Osztálya kezdeményezésére indítottuk el a nagy 

tudományos infrastruktúrák fenntartásának és elérhetőségének 

áttekintését a Nemzeti Kutatási, Fejlesztési és Innovációs Hivatallal és a 
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Kulturális és Innovációs Minisztériummal együttműködve. A II. és a VI. 

Osztály kezdeményezésére a IX. Osztály támogatásával javaslatot 

készítettünk a hazai műemlékvédelem megújítására.  

A közoktatás és az egészségpolitika területén közvetlen kapcsolat 

alakult ki a Belügyminisztérium és az Akadémia között. Függetlenségünk 

fenntartása mellett szakértőink miniszteri megkeresésre az államtitkári 

értekezletek állandó meghívottaiként teszik a tárca számára közvetlenül 

elérhetővé az akadémiai testületekben, műhelyekben felhalmozott 

tudást, tapasztalatot. 

Újjáalakult, és megkezdte munkáját a Nyelvhelyességi Tanácsadó 

Testület, amely hatósági megkeresésre a gazdasági reklámok és az 

üzletfeliratok esetében ad szakvéleményt a törvény előírása szerint. A 

testületet Tolcsvai Nagy Gábor akadémikus vezeti, és határon túli 

magyar nyelvész is helyet kapott benne. A Nyelvtudományi 

Kutatóközpont elcsatolása következtében a testület szervezeti hátterét 

az MTA Titkársága Köztestületi Igazgatósága biztosítja. 

Az Akadémia természetesnek és szükségesnek tartja a politikai közéleti 

vitákat, de nem vesz részt bennük, és befolyásolni sem kívánja 

eredményüket. Kivételes esetekben tudós tagjaink és testületeink 

kezdeményezésére azonban állásfoglalásokat tettünk közzé fontos 

társadalmi kérdésekben. Ezeknek az állásfoglalásoknak a tartalmát 

mindig a tudományos helytállóság és időszerűség határozza meg. 

Vezető témánk a közoktatás volt, amiben állást foglalt Elnökségünk, a 

Vezetői Kollégium, a Fiatal Kutatók Akadémiája, a Közoktatási Elnöki 

Bizottság, a Filozófiai és Történettudományok Osztálya, amelyhez 

csatlakozott a IX. Osztály is. A visegrádi akadémiák elnökeivel közös 

nyilatkozatban álltunk ki az ukrán lakosság, a tudósok és a tudomány 

érdekei mellett, elítélve Oroszország katonai agresszióját. Elnöki 

állásfoglalást adtam ki a Magyar Tudományos Akadémia és az Eötvös 

Loránd Kutatási Hálózat közötti megoldatlan kérdések átfogó 

rendezéséről. A Biológiai Tudományok Osztályának több állásfoglalása 

volt a Fertő tó területén folyó beruházásról.  

A 2022-es Magyar Tudomány Ünnepére (MTÜ) érett be az online teret 

és videós tartalmakat is bátran használó új tudománykommunikációs 
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koncepciónk, amely Erdei Anna főtitkárhelyettes irányításával a Covid-

járvány alatti szükségből erényt kovácsolt. A minőségi videós 

tartalmakhoz és a profi módon szervezett online rendezvényekhez 

szükség volt a Simon Tamás vezetésével kitűnő munkát végző 

Kommunikációs Főosztály bővítésére és a Rendezvényszolgálat 

átalakítására, belső stábunk megerősítésére is. Mára az MTÜ kiemelt 

eseményei mellett az akadémiai székfoglalók, a hibrid 

osztályrendezvények vagy workshopok technikai lebonyolításában is 

mindannyian érzékelhetjük a fejlődést. 

A „Tudomány: út a világ megismeréséhez” mottóval szervezett 2022. 

novemberi tudományünnep csak a Székházban 64 tudományos 

eseményt jelentett, és a kutatási intézmények kiemelt partneri 

státuszának köszönhetően ezeket további 180 konferencia, workshop 

gazdagította külső akadémiai, kutatóhálózati és egyetemi helyszíneken. 

A programok nézettsége ismét rekordot döntött. Videós tartalmaink az év 

végére már közel 400 ezer megtekintésnél jártak, 236 ezer óra 

megtekintési idővel. A legsikeresebb, tavaly új kezdeményezésként 

bevezetett, a szélesebb közönségnek szánt, látványos 

„Tudományünnep+” elnevezésű előadások közül például a magyar 

őstörténettel foglalkozó mára már önmagában 150 ezer megtekintésnél 

jár. A számok magukért beszélnek: a jelenléti ülések 2019-ben 4 ezer 

fős teljes látogatottsága után 2020-ban már közel 50 ezer online 

megtekintést, 2021-ben 130 ezer, 2022-ben pedig, ahogy említettem, 

közel 400 ezer megtekintést regisztráltunk. Külön öröm, hogy nézőink 

ráadásul nemcsak a szokásos néhány másodpercet, percet, hanem 

átlagosan 20-30 percet fordítottak az előadásokra. 

Kivételesen sikeresnek mondható a Középiskolai MTA Alumni 

Program, amely köztestületünk aktivizálása és a tudomány-

népszerűsítés szempontjából egyaránt fontos. Célom a programmal a 

tudományos gondolkodás népszerűsítése a középiskolás fiatalok 

körében, egy tudománybarát társadalom megteremtése érdekében. A 

programot a pandémia miatt csak 2021 októberében tudtuk elindítani, 

mégis rövid idő alatt 1800 köztestületi tagunk vállalkozott rá, hogy elviszi 

a tudomány módszertanát, presztízsét, szeretetét a programhoz 

csatlakozott 270 középiskola valamelyikébe. Nem akarunk mindenkit a 
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kutatói pályára irányítani, ennél fontosabb, hogy bízzanak a 

tudományban, a tudósokban, és meg tudják különböztetni a hiteles, 

tudományos adatokkal alátámasztott híreket, elméleteket az 

áltudományosaktól, amelyek elárasztják a társadalmat a közösségi 

médián keresztül. Külön öröm, hogy költségvetésünk lehetővé tette az 

előadások szervezési költségeinek fedezését, az Akadémia meg tudja 

téríteni az előadók utazási és szállásköltségeit, a technikai 

berendezések beszerzését. Hozzá tudunk járulni azoknak a lelkes 

szaktanároknak az anyagi elismeréséhez is, akiknek munkájára 

nemcsak az Alumni Programban, de a közoktatás mindennapjaiban is 

égető szükség van.  

A program gerincét adó tudományos előadások mellett tavaly a 

klímaváltozás és fenntarthatóság témájában tanulmányi versenyt is 

indítottunk, minden várakozást felülmúló érdeklődés mellett. A 

benevezett 686 háromfős csapatból végül több forduló után a legjobb 10 

itt, a Díszteremben mérkőzött meg egymással a televíziós stúdiókat is 

megszégyenítő, profi díszletek és műsorvezetés mellett. A komoly 

nyeremények és a megfelelő publicitás is nyilván szerepet játszottak 

ebben a sikerben, de sokkal fontosabbnak tartom azt a 

megkérdőjelezhetetlen tudományos hátteret, amely lehetővé tette a 

későbbiekben az oktatási segédanyagként is használható tudástár és 

forrásgyűjtemény összeállítását, és amely elkészítésében 

akadémikusaink is kivették részüket. Kiemelném közülük Bozó László, 

Szathmáry Eörs, Báldi András akadémikusokat, valamint Bartholy Judit 

és Boda Zsolt MTA-doktorokat. 

Továbbra is nagyszerű az együttműködésünk a Fiatal Kutatók 

Akadémiájával, tevékenységüket 2022-től még erősebb titkársági 

támogatással és nagyobb pénzügyi kerettel tudjuk segíteni. Arra 

törekszem, hogy az Akadémia minél több tevékenységébe vonjam be 

tagjaikat. Mivel immár hagyományosan a Közgyűlés tagjai előtt is 

beszámolnak rendkívüli aktivitásukat tükröző eredményeikről, nem is 

vonnám el Solymosi Katalin társelnök asszony mai napirenden is 

szereplő beszámolójáról a figyelmet. Mindössze gratulálni szeretnék a 

tavaly év végén nyomtatásban is megjelent, a fiatal kutatók helyzetét 

bemutató felmérésükhöz és hiánypótló jelentésükhöz. 
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A koronavírus-járvány óta a tavalyi volt az első olyan év, amikor az 

Akadémia nemzetközi kapcsolataiban is fokozatosan visszatérhettünk 

a jelenléti rendezvényekhez. Az európai akadémiákat összefogó 

szervezetekkel továbbra is kiváló az együttműködésünk. Munkacsoporti 

tagok delegálásával veszünk részt az ALLEA tudományetikai 

bizottságában, az Európai Kutatási Térség megújításával foglalkozó és a 

szellemi tulajdonjogokat tárgyaló munkacsoportjában Fésüs László, 

Solymosi Katalin és Holl András révén.  

Az EASAC munkájához a szakértők delegálásán túl Báldi András 

tagtársunknak a környezeti panel elnökévé választása óta titkársági 

segítséget is nyújtunk. Az elmúlt évben a szervezet két jelentését is az 

Akadémián mutattuk be és vitattuk meg a nemzetközi 

szerkesztőbizottság tagjainak részvételével.  

Egyedüli hazai kutatásfinanszírozó szervezetként 2022 júniusa óta ismét 

teljes jogú tagjai vagyunk az európai kutatási tanácsok és kutatási 

szervezetek brüsszeli érdekképviseleti szervezetének, a Science 

Europe-nak. Fontos nemzetközi elismerése ez az MTA független 

finanszírozói szerepének és pályázati rendszerének, amelynek 

tökéletesítéséhez főtitkár úr képviselete mellett biztos hátteret jelent a 

Science Europe széles körű tagsága által nyújtott szakmai hálózat is. 

Európai kapcsolatainkat erősíti a Lovász László elnök által vezetett 

Academia Europaea Budapest Hub is, valamint az Európai Bizottság 

(Scientific Advice Mechanism) tudományos tanácsadó rendszerében 

való részvételünk a SAPEA konzorciumon keresztül és Kondorosi Éva 

professzor asszony tudományos főtanácsadóvá választása által. 

2022 két kiemelt nemzetközi eseménye azonban a V4-es akadémiák 

budapesti találkozója és a Fokvárosban, de az MTA 

társszervezésében megvalósult World Science Forum (WSF) volt. A 

visegrádi akadémiai együttműködés hosszú ideje kiválóan működik a 

történelmi hagyományok, a hasonló problémák és közös érdekek 

mentén. A májusi találkozó alkalmával az Európai Kutatási Tanáccsal, az 

ERC-val közösen egy workshopot is szerveztünk a régió pályázati 

eredményeinek javítása érdekében, és itt fogadtuk el a korábban már 
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említett közös nyilatkozatot, melyben elítéltük az orosz katonai 

agressziót, és kiálltunk az ukrán tudósok mellett. 

A világ egyik legrangosabb tudománydiplomáciai eseményének, a World 

Science Forumnak kezdeményezője és alapító tagja is az MTA, 

amelynek mindenkori elnöke egyben a WSF irányító testületének is 

társelnöke, miközben a fórum titkársági feladatait az MTA Titkársága 

látja el. A 2022 decemberében „Tudomány a társadalmi 

igazságosságért” főcím alatt Fokvárosban rendezett konferencia ezért 

számunkra is komoly felelősséget jelentett.  

A kicsit döcögős afrikai szervezés ellenére a több mint 100 országból 

érkező 2500 résztvevővel a WSF újabb sikeres kongresszust tartott 

decemberben. A fórum alapító partnerei, azaz az UNESCO, az ISC és a 

AAAS mellett szinte minden jelentős nemzetközi tudományos szervezet 

a legmagasabb szinten képviseltette magát a háromnapos, 25 

tudományos szekciót és több mint 100 előadást magába foglaló 

rendezvényen. Társelnökként nemcsak az elődeim által felépített és 

gondozott rendezvénysorozatra, hanem a 2022-ben is remek akadémiai 

előadói részvételre is büszke lehettem. Meggyőződésem, hogy a World 

Science Forumot a jövőben is meg kell őriznünk az Akadémia számára, 

és ki kell használnunk a benne rejlő potenciált a tudományos és politikai 

érdekek világszintű egyeztetése és a magyar tudományosság 

presztízsének erősítése érdekében. 2024-ben Budapesten egy újabb 

emlékezetes fórummal készülünk, amelynek első előkészítő 

megbeszéléseire néhány nap múlva utazom Párizsba. 

Tudomány és művészet. Újonnan megválasztott elnökként határozott 

szándékom volt, hogy újraindítsam a járvány miatt is visszaszorult 

akadémiai klubéletet. A tudomány iránt elkötelezett közösség építését és 

persze a kellemes időtöltést is szolgálják az Akadémiai Klub Egyesülettel 

közösen indított művészeti estjeink, amelyek zenei, képzőművészeti és 

gasztronómiai élményeken keresztül segítik megismerni a tudomány és 

a művészet közös gyökereit, az együttműködésükből fakadó élményeket, 

belső világuk gazdagodását, ami a kutatói kreativitásra is visszahat. 

Ebben fontos partnerünk a Széchenyi Irodalmi és Művészeti Akadémia 

vezetése és titkársága, de szerveztünk közös estet a Magyar Művészeti 
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Akadémiával (MMA) is. Kiváló kapcsolataink a művészvilággal lehetővé 

tették, hogy világszínvonalú produkciókat hozzunk el az Akadémiára.  

Ez a kapcsolatépítés vezetett el tavaly év végén egy együttműködési 

szándéknyilatkozat aláírásához a Magyar Művészeti Akadémiával, 

amelyet az MTA és az MMA főtitkárai készítettek elő, és amely többek 

között lehetővé teszi az MMA számára területi bizottságaink 

székházainak használatát térítés ellenében, előmozdítva az eddigieknél 

is szélesebb alapokon álló művészeti programok szervezését. A két 

akadémia nemrég közösen lépett fel a műemlékvédelem érdekében a 

Kormánynál.  

Az Akadémia 200 éves történelme során nagylelkű mecénásainak és a 

mai napig rendszeres felajánlásoknak, hagyatékoknak, valamint saját 

vásárlásainknak köszönhetően rendkívüli művészeti, levéltári és 

könyvgyűjteménnyel gyarapodott. Ezeknek a kulturális javaknak a 

nyilvántartása, gondozása, feldolgozása és bemutatása hatalmas 

feladat, amelyre a gyűjteményeket kezelő intézményeink segítségével 

sem volt elegendő erőforrásunk. A kutatóhálózat leválasztása csak 

tovább fokozta az ezzel járó feladatokat. Tavaly ezért egy új titkársági 

szervezeti egység, a Kulturális Javak Osztálya létrehozásáról döntöttünk, 

amely a Művészeti Gyűjtemény vezetőjével és újonnan felvett 

munkatársaival kiegészülve Erdei Anna főtitkárhelyettes felügyelete alatt 

lelkesen látott munkához. Bízom benne, hogy ezzel a megerősített 

háttérrel még hatékonyabb gondozói lehetünk gyűjteményeinknek, és az 

Akadémia felújított kiállítótereit is újabb és újabb kiállításokkal tudjuk 

majd megtölteni. 

Néhány szó a közeljövőről és a holnapi nappal lezáruló elnöki 

ciklusból áthúzódó feladatokról. Van néhány fontos ügy, amely bár 

szigorúan véve nem tartozik a 2022-es év eredményei közé, 

aktualitásuk, jelentőségük miatt mégis fontosnak tartom megemlíteni 

őket. 

Szeptemberben tervezzük bevezetni az Akadémia megújított arculatát, 

amely az Allegóriát továbbra is központi arculati elemként használva 

kiegészül egy új, frissebb logóval. Az egyéves előkészítés és a 

többfordulós művészeti pályázat és értékelés után az Elnökség idén 
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márciusban fogadta el a terveket, a teljes arculat kidolgozása jelenleg 

zajlik. 

Az új arculati elemek mellett sokat fogjuk használni a jövőben az e-

választás-rendszerünket fokozatosan leváltó e-szavazás-rendszert is. 

Bevezetésével egy videokonferencián keresztül tartott, hibrid ülésekhez 

igazított, a valós idejű online szavazást is lehetővé tevő informatikai 

szavazórendszer áll majd rendelkezésünkre, amelyben a helyszíni és a 

távolról leadott szavazatok egyszerre jelennek meg. A rendszer alkalmas 

lesz arra is, hogy a holnapi napon még szóba kerülő rangsoroló 

szavazásokat is egy lépésben bonyolítsuk le.  

Az informatikai fejlesztéseket a jövőben is nagy erőkkel kívánom 

folytatni, következő, nagylélegzetű feladatunk az Akadémiai Adattár 

modernizálása, új informatikai alapokra helyezése és további funkciókkal 

való bővítése lesz.  

Vagyongazdálkodásunk megújításáról a tárgysorozatban szereplő 

vagyongazdálkodási irányelvek és szabályzat kapcsán még szólni fogok, 

de annyit itt is el szeretnék mondani, hogy tavaly év végén egy hosszú 

folyamat végéhez értünk, amelynek során külső tanácsadók 

véleményére is támaszkodva sokkal pontosabb képet kaptunk az 

Akadémia vagyonáról és annak hasznosítási lehetőségeiről. Többek 

között felértékeltettük ingatlan vagyonunkat, így a valós, piaci érték 

alapján tarthatjuk nyilván. Az értékbecslés alapján az Akadémia ingatlan 

vagyona a könyveinkben 60 milliárd forintról hamarosan 227,1 milliárd 

forintra emelkedik. A következő ciklus egyik kiemelt feladata lesz, hogy 

ezekre az ismeretekre építve a ma délután a Közgyűlés elé terjesztendő 

szabályozás keretében egy felelős vagyongazdálkodási programot 

dolgozzunk ki. Ennek fontos összetevője, hogy érdemi bevétel 

termelésére alkalmassá tegyük vagyonunk tudományos célra közvetlenül 

nem használható elemeit. A jövőben szintén felül kell vizsgálnunk az 

Akadémia által fenntartott jóléti intézmények, szolgáltatások körét, 

amelyek a kutatóhálózat leválasztásával sokszor aránytalan és az 

alacsony kihasználtság miatt pazarló ráfordítások mellett működtethetők.  

Mindezek anélkül is komoly feladatot jelentenének, ha nem kellene az 

alkotmánybírósági határozat által is kritizált ingyenes használatba adás 
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okozta mindennapos problémákat kezelni. Az elmúlt évek 

bebizonyították, hogy a jelenlegi helyzet, amelyben az Akadémia 

nagyrészt kiüresített tulajdonjoga mellett is kénytelen a saját tulajdonosi 

és az ELKH kutatási érdekeit időről időre szembeállítani és mérlegre 

helyezni, fenntarthatatlan. Sőt, dedikált forrás nélkül gondoskodni e 

vagyontömeg védelméről már középtávon sem lehetséges. A helyzet 

feloldása érdekében többször több fórumon javasoltam már az ELKH 

visszatérését az Akadémia költségvetési fejezetébe, és felvetettünk más 

megoldási lehetőségeket is, egyelőre sikertelenül. Az Alkotmánybíróság 

által az Országgyűlés számára szabott június végi határidő és az ELKH 

új vezetésének kinevezése miatt azonban most talán minden fél oldaláról 

erősebb a motiváció. A tárgyalások során, ahogyan eddig is, a jövőben is 

mindent megteszünk egy olyan megoldás érdekében, amely az 

Akadémia tulajdonosi jogait és érdekeit tiszteletben tartja, és elősegíti a 

kutatóintézetek optimális működési feltételeinek kialakítását. Bár a 

szükségszerűen alkufolyamattal járó megoldás kulcsa döntően nem a mi 

kezünkben van, azt megígérem, hogy ha a Kormánnyal és az ELKH-val 

folytatandó tárgyalások során az Akadémia döntési helyzetbe kerül, vagy 

méltányolható ajánlatot kap, akkor gondoskodni fogok róla, hogy arról a 

döntést a szabályzatok szerinti testületi vitákat követően a Közgyűlés 

hozza meg. Ehhez, ha szükséges, még az idén rendkívüli közgyűlést 

hívok össze. 

 

Zárszó 

Végezetül engedjék meg, hogy a Közgyűlés nyilvánossága előtt is 

megköszönjem vezetőtársaimnak, mindenekelőtt Kollár László Péter 

főtitkárnak és Erdei Anna főtitkárhelyettesnek, hogy minden fontos 

kérdésben egyetértésre jutva, a kihívásokkal őszintén szembenézve 

vezethetem velük az Akadémiát. Köszönöm három alelnökünknek, 

Lamm Vandának, Hudecz Ferencnek és Kosztolányi Györgynek, hogy 

alelnöki kötelezettségeiket messze meghaladva osztozhatom velük a 

vezetői és a tudományterületüket érintő feladatok ellátásában, és 

mindenkor partnereim a közös gondolkodásban és cselekvésben. 
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Köszönöm annak a titkársági csapatnak a kiváló munkáját, amelyre 

akadémiai vezetőkként az elmúlt három évben mindvégig építhettünk 

elképzeléseink megvalósításában. Kivételes az az odaadás és lojalitás, 

amellyel a Titkárságon dolgozók szolgálják a magyar tudomány és az 

Akadémia ügyét. 

Külön ki szeretném emelni legközelebbi vezető munkatársaim, így 

Oberfrank Ferenc köztestületi igazgató, Dallos Sarolta gazdasági 

igazgató, Medve Zsuzsa jogi főosztályvezető, Simon Tamás 

kommunikációs főosztályvezető, Balla Andrea főtitkári titkárságvezető és 

végül, de nem utolsósorban Bőhm Gergely, az Elnöki és Alelnöki 

Titkárság vezetője és Szabó Annamária vezetőhelyettes kiemelkedő 

munkáját és felkészültségét.  

Zárszóként hadd idézzem vissza az osztályüléseken már mindannyiuk 

számára bemutatott elnökjelölti koncepciómban megfogalmazott 

legfontosabb ígéretemet a tagság számára.  

Újraválasztásom esetén továbbra is az akadémiai közösség 

összefogását, mozgósítását és képviseletét fogom a legfontosabb 

feladatomnak tekinteni. Arra törekszem, hogy kiteljesítsem ennek a 

tudomány művelésére és tiszteletére épülő közösségnek az erejét, és a 

tudomány józan szempontjait hitelesen, eredményesen képviseljem a 

hazai és a nemzetközi tudományos életben, valamint a közpolitika és a 

társadalmi élet színterein.  

Kérem, hogy a beszámoló elfogadásával is támogassanak ennek a 

küldetésnek a folytatásában. 


